
7 Jun 2020  1441 سال بیست و ششم   شماره 7363  یکشنبه  18 خرداد 1399  15 شوال 

روایتی دخترانه از خشونت های پنهان خانگی

یکقصه،چندپایانبندی

گروه اجتماعی / اهالی خیابان پاسداران 
بالاخــره صاحــب یک بوســتان شــدند، 
بوستانی 35 هکتاری که از نظر وسعت، 
بــرای  و  اســت  پــارک ملــت  از  بزرگتــر 
رســیدن بــه ایــن نقطــه بــا چالش های 
زیادی در دوره های گذشته دست و پنجه 
نرم کرده اســت. این بوستان البته با نام 
پــادگان 06 شــناخته می شــود و یکــی از 
باغ هــای دوره قاجار با عنوان ســلطنت 
آبــاد بوده اســت. ایــن محوطــه در دوره 
پهلــوی بــه پــادگان تبدیل شــد و یکی از 
قدیمی ترین برگ های شناسنامه ارتش 
از نظر وسعت و ارزش شناخته می شود. 
شــهرداری تهــران با تبدیل ایــن پادگان 
به فضای عمومی از درآمد چشمگیری 

چشم پوشی کرده است.
به گــزارش ایرنــا، شــهردار تهــران در 
آیین آغاز عملیات احداث بوستان بزرگ 
ارتش در محدوده پاسداران درباره توافق 
انجام شده میان شهرداری و ارتش بر سر 
پادگان 0۶ گفت: بیش از یک دهه اســت 
که موضــوع پادگان 0۶ مطرح شــده و در 
نیروهای مســلح گــردش کار هــم انجام 
شــده بــود بــرای اینکــه بــه مکانــی برای 
پشتیبانی از نیروهای مسلح تبدیل شود 
و طرح هــای مختلفی هم بــرای آن تهیه 
شــده بود امــا در نهایــت توافــق ارتش با 
شــهرداری بــر ســر پــادگان 0۶ در دوران 

شــهرداری آقــای قالیباف انجام شــد اما 
توافقی که آن زمان صورت گرفت بســیار 
بد بود. پیروز حناچی افزود: بر اساس آن 
توافق، سهم شهرداری ۷0 درصد و سهم 
ارتش 30 درصد از مســاحت پادگان بود 
اما ۷0 درصدی که سهم شهرداری تهران 
بود در محوطه بین برج ها و ساختمان ها 
قــرار داشــت که عمــاً قابلیت اســتفاده 
نداشــت. دراین دوره از شهرداری الگوی 
طراحی و توافق بر سر این پادگان را تغییر 
دادیــم و ۷0 درصد ســهم شــهرداری که 
معادل 3۵ هکتار بود، به صورت یکپارچه 
درآمــد تــا باغ قاجــاری ســلطنت آباد که 
اکنون بخشی از تسلیحات ارتش و پادگان 
0۶ هــم جزئــی از آن بــود در قالــب یــک 
بوســتان در اختیار مردم قرار گرفته و ۱00 
هزار متر ســاختمان های این پادگان هم 
حفــظ شــده و کاربری مناســب بــرای آن 

تعریف شود.
وی گفت: از ســوی دیگر برای اتصال 
مترو به این بوســتان که در واقع معادل 
پارک ملت تهران اســت هم طرح هایی 
اســت. حناچــی در  در دســت بررســی 
خصــوص زمان افتتاح این بوســتان نیز 
گفــت: بنا داریم همزمــان با هفته دفاع 
مقدس در بوســتان را بــه روی مردم باز 
کنیم. وی با اشاره به اینکه کلیات سطح 
اشــغال ایــن مجموعه در شــورای عالی 

شهرسازی و معماری کشور به تصویب 
رسیده است گفت: ساخت یک هتل پنج 
ستاره و بخش های اداری و تجاری نیز در 
دســتور کار قرار دارد. تــاش می کنیم تا 
پــادگان0۶ مانند تپه های عباس آباد، به 

مقصد گردشگری تبدیل شود.
ë  بــه تهــران  مســاحت  درصــد   ۵

پادگان های شهری اختصاص دارد
رئیس شــورای اسامی شــهر تهران 
هــم در ایــن مراســم بــر لــزوم خــروج 
پادگان هایی همچون جی از شهر تهران 
تأکید کرد و گفــت: در تهران پنج درصد 
مســاحت شــهر به پادگان های شــهری 
اختصــاص دارد کــه بــا قوانیــن موجود 
و  شهرســازی  عالــی  شــورای  همــت  و 
معماری کشور مقرر است این پادگان ها 
در اختیــار مردم قرار گیــرد و پادگان ها و 

نیروهای نظامی از شهر خارج شوند.

محسن هاشمی افزود: البته در مسیر 
خــروج پادگان هــا از شــهر موانــع زیادی 
از جملــه تأمیــن منابــع مالی بر ســر راه 
وجود دارد اما خوشبختانه ثمره جلسات 
متعدد و هماهنگی ها را مشاهده کردیم. 
حــدود ۲۹00 هکتــار فضــای نظامــی در 
شــهر تهران بود که برخی از آنها از شهر 
خارج شده اما پادگان جی و پادگان واقع 
در منطقه ۱3 و بخشی از صنایع دفاعی 
هنوز در شهر تهران مانده است. محمد 
اســامی، وزیــر راه و شهرســازی هــم در 
این مراســم با بیان اینکــه در 30 درصد 
محدوده پــادگان 06 که در اختیار ارتش 
قرار گرفته اســت حداقل سطح اشغال 
در نظر گرفته شده است، گفت: اگر نگاه 
حاکم گذشته در خصوص این محدوده 
ادامه پیدا می کرد قطعاً نمی توانســتیم 

به جمع بندی امروز برسیم.

شهردار تهران در  آیین آغاز عملیات احداث بوستان بزرگ ارتش:

پادگان>06<قطبگردشگریمیشود

از  در روزهــای گذشــته پخــش فیلمــی 
مــادری به نــام مهــا کــه پســربچه خود 
به نــام بنیامیــن را تنبیه بدنــی می کند، 
واکنش هــای  بــا  مجــازی  فضــای  در 
گســترده کاربــران روبه رو شــد. خیلی ها 
معتقد بودند که نمایــش کودک آزاری 
لحــاظ  بــه  اجتماعــی،  شــبکه های  در 
روحــی و روانــی تأثیری منفــی در میان 
خانواده هــا بــه جــای می گــذارد. در این 
کــه  معتقدنــد  هــم  کارشناســان  بیــن، 
ناهنجاری هــا  و  رفتارهــا  نمایــش ســوء 
در شــبکه های اجتماعــی کــه از فضــای 
حقیقی به فضای مجازی انتقال یافته، 
بایــد کنترل شــده و به صــورت قانونی با 

آن برخورد شود.
شــناس  جامعــه  نظــری،  فهیمــه   
اینکــه  بــه  بــا اشــاره  و اســتاد دانشــگاه 
متأسفانه در هفته های اخیر، اخبار بدی 
در رابطه با کودک آزاری شــنیده ایم، به 
»ایران« می گوید: کودک آزاری از جمله 
بیماری های اجتماعی اســت که بخشی 
از آن مربوط به مشــکات روانی است و 
بخــش دیگر به مشــکات اجتماعی باز 
می گردد. بر اســاس آمارها، این مشکل 
اجتماعــی مربوط به یــک طبقه خاص 
نیست و معمولاً بین والدین گروه سنی 
30 تا 35 ســاله که کودکانی زیر ده سال 
دارنــد، اتفــاق می افتــد. تقریبــاً در همه 
حتــی  بزرگســالان  درصــد   65 جوامــع 
برای یک بار ســابقه تنبیه فرزند خود را 
دارنــد. اصولًا وقتــی والدین کودک خود 
را تنبیــه می کننــد، بعــد از آن بســرعت 
اظهار پشیمانی می کنند و از کودک خود 
عذرخواهــی می کننــد. امــا در مــواردی 
ماننــد مــورد اخیر، این اتفــاق نمی افتد 
و بــر عکس به کرات هم تکرار می شــود 
قــرار  هــم  عمــوم  دیــد  معــرض  در  و 
می گیــرد. نبایــد از کنار ایــن قبیل موارد 
براحتی عبور کرد و باید در جست و جوی 

دلایل و راه های پیشگیری بود.
به گفتــه دبیر گروه خانــواده انجمن 
در  تهــران،  دانشــگاه  جامعــه شناســی 
آزاری  کــودک  شــاهد  مــواردی  چنیــن 
از نــوع مــدرن هســتیم، به نوعــی که در 
همیــن نمونه اخیــر، آزاری کــه مها به 
از  اســتفاده  بــا  می کنــد،  وارد  بنیامیــن 

فناوری در بین کل جامعه انتشــار یافته 
و در نهایت احساســات مردم و جامعه 
سوء اســتفاده  آنهــا  از  و  دار  جریحــه  را 
می کنــد. صرف نظر از اعمال خشــونت 
و نمایــش مکرر آن در فضــای مجازی، 
باید مــادر به لحاظ ســامت روان مورد 
بررســی قــرار گیــرد. شــکی نیســت کــه 
در ایــن حــوزه خــأ قانونی وجــود دارد. 
طبعــاً نباید عملــی واقع شــود و پس از 
آن قانون ورود کنــد. بلکه قانون باید به 

نوعی عمل کند که بازدارنده باشد.
او در ادامــه اضافــه می کنــد: در ایــن 
مبحــث، آمــوزش و پرورش و رســانه ها 
برای آگاه ســازی نحوه تربیــت فرزندان 
بایــد برنامــه مدونــی را مدنظــر داشــته 
باشــند. متأســفانه در حــال حاضــر در 
از کتاب هــای درســی و در  هیــچ کــدام 
به صــورت  برنامــه ای  شــاهد  رســانه ها 
مدون و برنامه ریزی شــده در این حوزه 
نیســتیم وبه نظر می رســد، کاری انجام 

نشده است.
ë  نــوع برخــورد با خاطیــان هــم باید در

فضای مجازی منتشر شود
مجید صفاری نیا، روانشــناس نیز با 
بیــان اینکه فضای مجازی بســتر برخی 
فرایندهای روانی خاص شــده است، به 
»ایران« توضیح می دهد: در کلیپ های 
پخش شده از مادر مها، رفتار خصمانه 
و پرخاشــگرانه ای از یــک مــادر نســبت 
به فرزندش دیده می شــود که به لحاظ 
روانی نشــان از نوعی اختال شخصیت 
دارد. اختال روانی به نام »نمایشی« که 
در آن افراد  دارای ثبات عاطفی نیستند 
و تظاهــرات هیجانــی دارنــد و اختــال 
 Border« شــخصیتی به نام »مرزی« یــا
line« را هم در این مادر می توان متصور 
شــد. در ایــن نــوع اختــال، افــراد مبتا 
بــا کودکان خود خشــن رفتــار می کنند و 
عواطف سطحی دارند. فرزندان مادران 
و  می بیننــد  بــدی  آســیب های  مــرزی، 
در بزرگســالی با مشــکات روان نژندی 
روبــه رو می شــوند. افــرادی بــا اختــال 
شــخصیت مــرزی حالــت صفــر و صــد 
دارند یعنی یا بســیار عالی هستند یا در 
مواردی ممکن اســت کودک خــود را تا 
ســرحد مرگ تنبیه کنند یا حتی کودک 
را رهــا کننــد. در ایــن دســته از مــادران، 
حتــی برخی ممکن اســت بــه خود هم 

آسیب های شدیدی وارد کنند.

بحــث  از  جــدای  او،  اعتقــاد  بــه 
اختــالات روانــی، در جامعــه مــا افراد 
برای فرزندپروری آموزش ندیده اند. در 
تمامی جوامع برای دریافت گواهینامه 
رانندگــی هــر فــردی آمــوزش دیــده و 
گواهینامــه دریافــت می کنــد امــا بــرای 
امر مهمی مانند بــارداری و فرزندآوری 
در کشــور ما، افــراد هیچ گونه آموزشــی 

نمی بینند.
صفاری نیــا در ادامه اضافه می کند: 
مهــا برای جمــع کردن فالوئــر و جلب 
توجــه کاربــران بــا هــدف اینکــه چقــدر 
زندگــی فاکــت بــاری دارد و در صورت 
نداشــتن پــول، کنتــرل خود را از دســت 
می زنــد،  کتــک  را  فرزنــدش  و  داده 
خبرســاز شــد. امــا در نهایت مهــم این 
اســت کــه ایــن خبــر در فضــای مجازی 
منتشــر شــده و فــرد خاطی هم توســط 
پلیس سایبری دستگیر شده، پس بهتر 
اســت که در همین فضــای مجازی هم 
پلیس سایبری دست به کار شده و نحوه 
دســتگیری و برخــورد بــا مــادر خطاکار 
را بــه اطــاع عموم برســاند تــا کاربران 
چنیــن  انتشــار  صــورت  در  کــه  بداننــد 
بــه لحــاظ  فیلم هایــی چــه برخــوردی 

قانونی با خاطیان خواهد شد.
ë  ناآگاهی و نبود قانون کافی، فاجعه به

بار می آورد
وکیــل  و  حقوقــدان  نــادی،  مونیــکا 
دادگســتری نیز با بیان اینکــه این روزها 
از  جدیــدی  نــوع  شــکل گیری  شــاهد 
سوء استفاده از کودکان در فضای مجازی 
هستیم، به »ایران« می گوید: این روزها 
کســب  بــرای  کــودکان  از  مــواردی،  در 
درآمد در فضــای مجازی سوءاســتفاده 
می شــود و معمولًا شــیوه های متفاوتی 

و  آزاری  کــودک  اخیــر  مــورد  در  دارد. 
اخاذی از مــردم به منظور خــودداری از 
ادامه آزارها دیده شــد که شــکلی جدید 
از سوء استفاده از کودک است و عاوه بر 
اینکه به لحاظ حقوقی این فرد مرتکب 
کــودک آزاری روانی در فضــای مجازی 
بــرای جلب توجــه کاربران شــده، عماً 
کــودک آزاری جســمی هم ایجــاد کرده 

است.
او در ادامــه اضافــه می کند صرفنظر 
از مجــازات و اقــدام حقوقــی بایــد بــه 
فکــر پیشــگیری بــود. یکــی از ابزارهــای 
کــه  اســت  قانــون  اعمــال  پیشــگیری، 
از  حمایــت  فعلــی  قانــون  متأســفانه 
دیگــر  قوانیــن  و  نوجوانــان  و  کــودکان 
به طور کلی هیچ کدام جنبه پیشــگیرانه 
ندارند، ولی در لایحه حمایت از کودکان 
و نوجوانــان که در مراحل پایانی اســت 
بــه طــور خاص تر بــه آن پرداخته شــده 
است. در واقع بنیامین کاماً در معرض 
خطــر اســت. کودکانی کــه والدیــن آنها 
مشــکات روانــی دارند و به خــود اجازه 
می دهنــد که منفعــت و مصلحت خود 
را بــر مصلحــت کــودک ارجــح بدانند، 
بچه هایی هســتند کــه در معرض خطر 
بایــد  بــه محــض شناســایی  و  هســتند 
حمایت قانونی از آنها شود تا در نهایت 

مبحث پیشگیری پیگیری شود.
دیگــر  ابعــاد  از  نــادی،  اعتقــاد  بــه 
پیشــگیری، بحث آگاه ســازی و آموزش 
اســت. یعنی افراد با اطاعات و آگاهی 
و دانــش کافی کــه از طریق رســانه ها به 
آنهــا داده می شــود، باید متوجه باشــند 
کــه چگونــه از فضــای مجازی اســتفاده 
کنند. هرچند در این مورد خاص، عاوه 
بر اینکه با مادری ناآگاه ســروکار داریم، 
بلکه مادر دارای اختالات روانی اســت 
و رابطــه مــادر و فرزنــد به لحــاظ روانی 
هــم باید مــورد بررســی های دقیق تری 

قرار گیرد.
معــاون  حقــدادی،  غامحســین 
اجتماعــی بهزیســتی خراســان رضــوی 
در ارتبــاط بــا موضــوع مهــا، بــا اشــاره 
فضــای  در  کــودک آزاری  موضــوع  بــه 
ایســنتاگرامی اظهــار داشــت: براســاس 
اطاعاتــی کــه در اختیــار داریــم اکنــون 
موضــوع مدیریــت شــده و همــه چیــز 
در کنتــرل اســت و فــرد کــودک آزار نیــز 

شناسایی شده است.

کودک آزاری به قیمت مشهور شدن !
گزارش »ایران« از واکنش  کارشناسان اجتماعی به  انتشار تصاویر کودک آزاری در فضای مجازی 
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درپــی اعام وضعیــت قرمز در اســتان خوزســتان از 
سوی ســتاد ملی کرونا، ستاد اجرایی فرمان امام)ره( 
اقدام بــه راه اندازی درمانگاه های ســیار بــرای انجام 

تست کرونا در مناطق پرخطر این استان کرد.
به گــزارش روابــط عمومــی ایــن ســتاد، با دســتور 
محمــد مخبــر رئیــس ســتاد اجرایــی فرمــان امام 3 
کاروان »سامت احسان« به شهرهای اهواز و دزفول 
اعــزام و بــرای گرفتن تســت کرونــا از مــردم اقدام به 

راه اندازی درمانگاه های سیار نمودند.
و  بهداشــتی  اقــام  بســته  ۱5هــزار  همچنیــن 
ضدکرونایی نیز توسط نیروهای جهادی همکار ستاد 

اجرایــی فرمان امــام در مناطــق پرخطر این اســتان 
توزیــع شــد. همزمــان با ایــام ســالگرد ارتحــال امام، 
رزمایــش بــزرگ »برکت امــام خمینی)ره(« توســط 

ستاد اجرایی فرمان امام آغاز شد.
وی با اشــاره به رزمایش برکــت امام خمینی)ره( 
گفــت: امــروز شــاهد بهره بــرداری از دوهــزار و ۴۲3 
پروژه عمرانی هســتیم که از این تعداد ۱۷0 مدرســه، 
۱۱۵ طرح آبرســانی، ۲00 مســجد و چند هزار مسکن 
معلولین اســت که با مشــارکت بنیاد مســکن انجام 
خواهــد شــد. مخبــر افــزود: یکــی دیگــر از اقدامــات 
مهــم مــا بحث اشــتغال اســت کــه در ایــن رزمایش 

اعتبار ۱۸۸ هزار شــغل با هشــت هزار میلیارد تومان 
سرمایه گذاری فراهم می شود.

وی افزود: براین اساس روزانه 300 طرح اجتماع 
محور با ۱000 شــغل توسط ستاد اجرایی فرمان امام 

در مناطق محروم کشور ایجاد می شود.
وی در خصوص ارســال بسته های معیشتی برای 
آســیب دیدگان کرونــا گفــت: امــروز ۴ میلیون بســته 
پروتئینــی توســط نیروهای جهــادی همکار ســتاد در 
سراسر کشور توزیع می شود، در هفته های گذشته نیز 
یک میلیون بسته غذایی خشک و اقام بهداشتی در 

سراسر کشور توزیع شد.

استقراردرمانگاههایسیاردرمناطقپرخطرخوزستان

دو طــرح ترافیکــی تهــران از دیروز از ســر گرفته شــد، 
بعد از تقریبــاً دو ماه تعطیلی و باتکلیفی برای اجرا 
یــا عــدم اجــرا ی طرح ترافیــک در تعطیــات پس از 
عیــد فطر! پیش از ایــن قرار بود طــرح ترافیک از ۲3 
فروردین ماه اجرا شود، اما طرح کاً به تعویق افتاد، تا 
ششم خرداد ماه که زمزمه های اجرای طرح به حدی 
بلند شــد که برخی بعد از تعطیــات عید فطر، خود 
را آمــاده اســتفاده از حمل ونقــل عمومــی کردند، اما 
این تاریخ هم با مخالفت وزارت بهداشــت در دقایق 
آخــر، ملغی شــد تــا نوبت بــه ۱۷ خرداد ماه رســید و 
اینبار با اما و اگرهای ستاد مقابله با کرونا وهشدارهای 
وزیر بهداشــت طرح سرانجام با وجود مخالفت های 
بســیار از ســوی منتقدان آغاز به کار کرد. سعید نمکی 
تأییــد کرده که حتــی اگر ۲ درصد بار مســافر اتوبوس 

و متــرو افزایش یابد، وضعیت طــرح ترافیک به قبل 
برمی گــردد. امــا تا آن زمان که شــاید هرگز رخ ندهد، 
فعاً شــهردار تهران با تغییر ســاعات اجرای طرح از 
6:30 به ۸:30 صبح و از ساعت ۱۸ به ۱6 بعدازظهر، 
زمینــه را برای حضــور کارمنــدان ادارات فراهم کرده 
تا لااقل قبل از ســاعت ۱4 بتوانند بــرای یکبار از طرح 
خارج شوند. گزارش ها نشــان می دهد که ترافیک در 
هســته مرکزی شــهر بعد از لغو طرح ها، از 4۲ درصد 
به ۱6۷ درصد افزایش یافته است. استفاده از ماسک 
همچنــان یــک الــزام در حمل ونقل عمومی اســت و 
هیــچ مســافری نمی تواند بدون ماســک ســوار مترو، 
اتوبوس و تاکسی شود. اما آیا در نخستین روز از اجرای 
دوباره طرح های ترافیکی این الزام جدی گرفته شد؟ 
فهیمه کرمانی ســاعت ۹ صبح دیروز مثل همیشه با 
مترو به ایســتگاه انقاب آمده، اما برخاف تصورش 
با ازدحام و شلوغی ویژه ای روبه رو نشده و واگن ها در 

این ســاعت تقریبــاً خلوت بوده اند. مســافران با تذکر 
مأموران پلیس بدون ماســک از گیتها رد نمی شــدند 
و البته برخی در داخل واگن ها بدون ماســک نشســته 
بودند. میثم گودرزی در ایستگاه صادقیه، برخاف او 
از شلوغی دیروز مترو کافه شده و می گوید که تعداد 
مسافران آنقدر زیاد بوده که به زور توانسته سوار شود 
و خیلی هــا هم ماســکی به صورت نداشــتند. تصاویر 
متعــدد از واگن هــای متــرو هــم حکایــت از شــلوغی 
دیروز واگن ها داشت. پیروز حناچی شهردار تهران در 
خصــوص اجرای مجدد طرح ترافیک از دیروز شــنبه 
در شــهر تهــران گفــت: پیشــتر از این جلســه فرصت 
نکــردم آمار دقیقی از ورود و خروج به محدوده طرح 
ترافیک را بگیرم اما براساس آنچه که از پیش بررسی 
کرده بودیم و تطبیق آمارها به طور قطع باید کاهش 
۴0 درصــدی را در ترافیــک محــدوده مرکــزی شــهر 

شاهد باشیم.
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